The Characteristics of administrative law

<u>A-Definition</u>: Administrative law is a section of the internal public law, it includes a set of legal rules related to the <u>Public Administration</u> and the <u>Public authority</u>, as well as the law of <u>Public service</u>. Administrative law organize the <u>administrative bodies</u> (authorities) in the state (central, decentralized) according to the <u>formal standard</u>. Therefore, administrative law regulates the activity of these authority and bodies in order to achieve the <u>public interest</u>. It regulates the competencies between administrative bodies, with the <u>privileges of public authority</u>, regarding to their administrative relations or between others, according with the <u>objective standard</u>.

B- Characteristics:

- 1- Recently established: Administrative law theories did not arise and develop except in the first half of the twentieth century, thanks to the efforts of the French judiciary and administrative jurisprudence, especially after the issuance of the famous Blanco ruling.
- **2- Flexibility and speed of development**: Legal rules are usually characterized by consistency and stability, unlike administrative law, whose rules are characterized by flexibility and rapid development in accordance with requirement of public service developments.
- 3- Judicial law: Administrative jurisprudence agrees that administrative law is judicial law, meaning that the administrative judiciary is the main source of administrative law. It is created by the administrative judiciary, because the administrative judiciary was not merely an applied judiciary, but rather a constructive judiciary that creates theories, innovates legal principles, and

- finds appropriate solutions that regulate the relations between the administration and individuals.
- 4- Not codified: It is difficult to compile the legal rules related to administrative law in one code, so administrative law not codified. Even if this were possible in one of its section, its rules are not codified, such as commercial law.

خصائص القانون الإداري

يعتبر القانون الإداري فرع من فروع القانون العام الداخلي، ويتضمن مجموعة القواعد القانونية التي تتعلق بالإدارة العامة والهيئات الإدارية، كما يطلق عليه أيضا قانون المرفق العام. ينضم القانون الإداري الأجهزة الإدارية في الدولة (مركزية، لا مركزية) وفقا للمعيار الشكلي، ويضبط نشاط هذه الأجهزة والهيئات من أجل تحقيق المصلحة العامة. وينظم اختصاصات (الصلاحيات) بين الهيئات الادارية بما لها من امتيازات السلطة العامة، فيما يخص علاقاتها الادارية أو بينها وبين غير ها وفقا للمعيار الموضوعي

خصائص القانون الإدارى

1 - حديث النشأة: لم نشأ وتتطور نظريات القانون الإداري إلا في النصف الأول من القرن العشرين وذلك بفضل جهود القضاء والفقه الإداريين الفرنسيين، خاصة بعد صدور حكم بلانكو الشهير.

2- المرونة وسرعة التطور: تتسم القواعد القانونية عادة بالثبات والاستقرار على خلاف القانون الإداري الذي تتسم قواعده بالمرونة وسرعة التطور وفقا للتطورات التي يعرفها المرفق العام

3- الطابع القضائي: يجمع الفقه الاداري على أن القانون الإداري قانون قضائي، بمعنى أن القضاء الإداري هو المصدر الرئيسي للقانون الإداري فهو من صنع القضاء الاداري. ذلك أن القضاء الإداري لم يكن مجرد قضاء تطبيقي بل قضاء إنشائيا ينشئ النظريات ويبتكر المبادئ القانونية ويوجد الحلول المناسبة التي تنظم العلاقات بين الإدارة والأفراد،

4 - غير مقنن: يصعب تجميع القواعد القانونية المتعلقة بالقانون الاداري في مدونة واحدة، لذا يتميز القانون الاداري بأنه غير مقنن. حتى لو كان ذلك ممكنا في أحد فروعه إلا أن نصوصه غير مقننة مثل القانون التجاري.